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gram MS2014+? 

V programovém období 2007 až 2013 byly 
aplikace roztříštěné. Svou vlastní aplikaci 
měly Ministerstvo pro místní rozvoj, Minis-
terstvo obchodu a průmyslu i Ministerstvo 
životního prostředí, potažmo Státní fond 
životního prostředí ČR, což s sebou neslo 
určité náklady a problémy. Pro žadatele 
a příjemce podpory, kteří žádali o dotace 
z více operačních fondů, to znamenalo, že se 
museli naučit pracovat se třemi rozdílnými 
programy. Z tohoto pohledu bylo na místě 
vytvořit jeden elektronický administrační 
systém, který by byl využitelný pro práci 
s projekty ve všech operačních programech. 
MS2014+ žadatelům a příjemcům podpory 
nabízí stejné funkcionality jako dřívější 
systémy, ale také mnoho dalších užitečných 
věcí navíc.

Ozývají se hlasy, že přechod z aplikace 
Bene-fill, kterou využívá OPŽP, do nového 
systému bude ve svém důsledku stejné jako 
přesednout z BMW do trabanta. Jaký je váš 
názor? 

Je hezké, že jste použil automobilový 
příměr, protože například zástupci Evrop-
ské komise se o novém systému MS2014+ 
vyslovili v tom duchu, že je to Ferrari. 
Každý to tedy vidí trochu jinak… Neobávala 
bych se toho, že by byl přechod do nového 
systému změnou k horšímu. Nový program 
byl připravován takřka tři roky a vychází 
z toho, co se osvědčilo v dosud používaných 
aplikacích. MS2014+ však navíc zohledňuje 
požadavky Evropské komise v rámci takzva-
né e-Cohesion, evropské kohezní politiky. 
Není vyžadován samoúčelně, cílem je, aby 
se žadatelé a příjemci podpory z evropských 
operačních programů pohybovali všichni 
v jednotném elektronickém prostředí. To má 
své výhody. 

Jaké výhody? 
Tou první jsou plná elektronizace žádání 

o podporu z operačních programů a ná-
sledná kompletní elektronická administrace 
projektu. MS2014+ je napojen na všechny 
základní typy registrů, rejstříků a databází, 
čímž žadatelům a příjemcům podstatně 
usnadní práci. Mimo administrační systém 
si nebudou muset nic složitě obstarávat a do-
hledávat. Například při registraci projektové 
žádosti nebude muset žadatel složitě vyplňo-
vat své identifikační údaje, ale po zadání IČ 
nebo rodného čísla budou údaje doplněny 
z databáze základních registrů. V novém 
systému tak bude velmi snadné doložit 
například právní formu, datum založení 
společnosti, velikost podniku a tak dále. 
Všechna tato data budou v MS2014+ rychle 
dostupná a do žádosti o podporu snadno 
doplnitelná. V minulosti byly i případy, kdy 
k jedné žádosti o podporu musel žadatel 
doložit až dvacet příloh. To nový systém 

omezí. Žadatel nebude muset zvlášť doklá-
dat výpis z rejstříku trestů, výpis z insolvenč-
ního rejstříku a tak podobně, protože to jsou 
data, která systém bude umět získat z jiných 
zdrojů. Žadatelům tak odpadne chození 
po úřadech a pobočkách Czech POINT 
a také nutnost hradit poplatky za všemožné 
výpisy. Z toho vyplývá, že jednotné elektro-
nické prostředí pro administraci projektů 
podpořených z operačních programů je krok 
správným směrem, protože snižuje admi-
nistrativní náročnost při získávání podpory 
z evropských fondů. 

Co dalšího nový systém umožní? 
Systém nabízí i moderní formy komu-

nikace. Žadatelé a příjemci podpory si 
budou moci například nastavit, aby byli 
SMS zprávou nebo e-mailem informováni 
o všech změnách v jejich žádosti a projektu. 
Prostřednictvím aplikace budou také moci 
detailně sledovat, co se děje s jejich žádostí, 
co se děje s administrací jejich projektu. 
Žadatel o dotaci například automaticky 
dostane zprávu o tom, zda byl, anebo nebyl 
jeho projekt posunut do další fáze hodnoce-
ní. Bude se moci podívat, jak si jeho projekt 
aktuálně vede. 

Co všechno v novém systému u svého pro-
jektu uvidí? 

Při podání projektové žádosti žadatel 
například uvidí výsledky jejího hodnocení. 
Kolik získala bodů, všechny posudky, co 
udělal dobře, co naopak špatně. Se vším 
se bude moci seznámit. To je velká změna 
oproti minulosti, kdy ne všechny řídicí 
orgány a zprostředkující subjekty umožňo-
valy, aby žadatel získával detailní informace 
o tom, jak si stojí jeho projet. Nyní si bude 
moci žadatel prostudovat, jak dopadlo for-
mální i věcné hodnocení jeho projektu, jak 
dopadla jeho přijatelnost. 

Bude prostřednictvím MS2014+ možné 
přímo komunikovat i s projektovými ma-
nažery? 

Ano. Součástí systému je i interní komuni-
kátor, jehož prostřednictvím bude příjemce 
dotace moci komunikovat se svým projek-
tovým manažerem a obráceně. Ten systém 
je z obou stran velice operativní. Velmi 
užitečnou věcí přitom je, že tato komunikace 
bude zaznamenávána a automaticky se stane 
součástí složky příjemce podpory. Odpadne 
to dnešní věčné dohadování v momentech, 
kdy se u projektu změní projektový manažer, 
který příjemci dotace vysvětluje, že neví, co 
se po něm chce, protože nebyl u projektu 
od začátku. Že něco nedohledal, neviděl… 
To je, myslím si, také velký přínos pro 
všechny. 

Při nastavování systému jste vycházeli z ně-
jaké jeho obdoby v zahraničí, anebo jste jej 
vyvíjeli od nuly?

„
MS2014+ je napojen 

na všechny základní typy 

registrů, rejstříků a databází, 

čímž žadatelům a příjemcům  

podstatně usnadní práci. 

Mimo administrační systém 

si nebudou muset nic složitě 

obstarávat a dohledávat. 

Prostřednictvím systému 

naopak vše naleznou. A to 

jen na základě rodného nebo 

registračního čísla.
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MS2014+ jsme do určité míry vyvíjeli 
takříkajíc od nuly. Požadované funkcionality 
jsme zanesli do podmínek otevřeného výbě-
rového řízení. Navrhnout technické řešení 
bylo již na soutěžících. Do soutěže se přihlá-
silo zhruba deset uchazečů, přičemž někteří 
byli i ze zahraničí. Relativně vysoký počet 
soutěžících u tak specifického zadání podle 
mého názoru poukazuje, že naše požadavky 
na systém MS2014+ byly dostatečně jasné 
a srozumitelné. Že jsme od začátku věděli, 
co potřebujeme, a dokázali to popsat. 

Je nový systém již plně funkční a připraven 
pro ostrý provoz? 

Systém je na vyhlašování výzev, přijímání 
žádostí a hodnocení projektů plně připra-
ven. V současné chvíli se do něj vkládají 
všechna potřebná data ze strany řídicích 
orgánů. K tomu je však potřeba dodat, že 
prozatím nejsou operační programy pro roky 
2014 až 2020 ze strany Evropské komise ještě 
schváleny, což značí, že do systému nemůže-
me vložit všechna potřebná data ve finální 
podobě, protože nejsou dosud známa.

V březnu mají být vyhlášeny první výzvy 
v Operačním programu Životní prostředí. 
Nemůže to, že systém neobsahuje komplet-
ní podobu operačních programů, zpozdit 
jeho zavedení? 

Systém obsahuje všechny implementační 
struktury a je připraven na ostrý provoz. To, 
že ze strany Evropské komise ještě nejsou fi-
nální podoby operačních programů schvále-
ny, se systému jako takového nijak nedotýká. 
Systém je na první výzvy připraven. 

Neomezí však to, že není daty plně vyba-
ven, jeho funkčnost? 

Ne, komplikací je to jen do té míry, že 
žadatelé a příjemci podpory musejí počítat 
s tím, že některá data v systému, s nímž oni 
budou již od března pracovat, se budou 
v průběhu následujících měsíců ještě dopl-
ňovat a upravovat. Na vině není elektronický 
systém, ale zdržení při schvalování operač-
ních programů Evropskou komisí.

Vylučujete tedy, že by kvůli novému ad-
ministračnímu systému došlo k posunutí 
vyhlášení avizovaných výzev? 

Ano. Nový administrační systém, jak jsem 
již řekla, je na ostrý provoz připraven. Dru-
hou rovinou celé věci však je, zda operační 
program, jeho programový dokument, je 
ze strany Evropské komise schválen, anebo 
není. Ale i v případě, že není schválen, není 
důvod k panice a obavám, že by nebyly na-
příklad v rámci OPŽP vyhlášeny avizované 
výzvy. Vláda ČR v listopadu loňského roku 
schválila pravidla pro vyhlašování výzev 
v situaci, kdy ještě není schválena finální 
podoba operačního programu Evropskou 
komisí. Jsou-li tato pravidla splněna ze stra-
ny řídicích orgánů, lze vyhlásit výzvy, aniž 
by Evropská komise schválila finální podobu 
programu. 

Máte za to, že si uživatelé MS2014+ osvojí? 
Jsem o tom přesvědčena, i když je jasné, 

že to bude podobné, jako v případě kte-
rékoli jiné technologické změny. Bude to 
podobné, jako když se na trhu objeví napří-
klad nové Windows, lidé si stěžují, že jsou 
nepřehledné, že předchozí verze byla lepší, 
po čase si však zvyknou a přestanou to řešit. 
To samé očekávám v případě MS2014+. 

Co děláte pro to, aby si administrátoři pro-
jektů, ale i žadatelé o dotace nový systém co 
nejrychleji osvojili? 

Ministerstvo pro místní rozvoj začalo již 
na konci loňského roku organizovat školení 
pro řídicí orgány. Prozatím jsme proškolili 
více než tisíc lidí z implementační struktury 
evropských fondů, což je fantastické číslo, 
zvlášť když si uvědomíte, že školení reali-
zujeme vlastními silami a nad rámec našich 
běžných pracovních povinností. 

Školíte tedy i budoucí školitele?
Z té tisícovky lidí prošlo speciálním 

kurzem na školitele zhruba 250 lidí. To jim 
umožní školit v tomto systému žadatele 
o podporu na úrovni konkrétních řídicích 
orgánů a zprostředkujících subjektů. Začali 
jsme však i se školením samotných žadatelů 
o podporu, kterých jen do března proškolí-
me, počítám, více než šest stovek. O školení je 
obrovský zájem. Kolegům, kteří je provádějí, 
patří velký dík. Jejich práce zásadně pro-
spívá uvedení nového systému do provozu. 
Na webu Ministerstva pro místní rozvoj jsou 
navíc k dispozici i instruktážní videa, tutori-
ály, které ukazují, jak se s novým systémem 
pracuje. Jak založit projektovou žádost, jak 
postupovat celou administrací žádosti.

Takže jste spokojeni…
Naše školení považuji za velmi přínosná, 

i když je jasné, že iniciativu v seznámení 
a zaškolení budoucích žadatelů se systé-
mem musejí převzít již jednotlivé řídicí 
orgány, protože ony budou těmi, kdo spolu 
se žadateli budou novou aplikaci využívat 
především. 

ROZHOVOR ROZHOVOR
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pouze pro programy hrazené z evropských 
fondů, nebo najde v nějaké podobě i uplat-
nění třeba u národních programů?

V tuto chvíli počítáme s tím, že MS2014+ 
bude určen pouze pro programy v rámci 
Dohody o partnerství s Evropskou unií. 

Zavedení nového systému MS2014+ bude 
pro žadatele i příjemce dotací velkou 
změnou. Co dalšího se bude u operačních 
programů v novém programovém období 
měnit? 

Nově jsme připravili jednotné metodiky 
pro administraci projektů ve všech operač-
ních programech. Metodiky jsou závazné 
pro všechny řídicí orgány. Postupy v nich 
nastavené budou dále rozpracovávány v ope-
račních manuálech a příručkách pro žadatele 
a příjemce. 

Co to přinese v praxi? 
Žadatel o podporu bude ve všech operač-

ních programech pracovat nejen se stejným 
administračním systémem, ale i se stejnou 
terminologií, lhůtami, limity a postupy. Lze 
říci, že námi navržená metodika de facto 
sjednocuje a zpřehledňuje celý systém žádá-
ní o evropské dotace napříč všemi operační-
mi programy. 

Můžete uvést konkrétní příklad?.
U všech operačních programů budou zave-

deny lhůty například pro vyřízení monitoro-
vací zprávy nebo souhrnné žádosti o platbu. 
Velmi důležité je sladění postupu při přímém 
zadávání veřejných zakázek, v období 2007 
až 2013 to měl každý operační program jinak. 
V některém programu se napřímo zadávalo 
do 200 000 korun, teprve nad 200 000 korun 
byl vyžadován průzkum trhu, někde se napří-
mo zadávalo do 300 000 korun, někde chtěli 
průzkum trhu i do 200 tisíc korun, takže 
v tom byl docela pěkný zmatek. 

Jak to tedy bude nyní? 
Nově bude hranice pro všechny stejná. 

V programovém období 2014 až 2020 se 
bude zadávat napřímo do 400 000 korun, 
aniž by si příjemce podpory musel mapovat 
trh a cokoli poptávat. 

A další změny?
Třeba příručky pro žadatele budou mít 

u všech programů stejné parametry, takže 
když bude žadatel hledat dejme tomu ka-
pitolu o způsobilých výdajích, u každého 
programu ji najde na stejném místě a pod 
stejným označením. Může se to jevit jako 
nepodstatný detail, ale v orientaci žada-
telů a příjemců v celém systému dotací 
z evropských fondů je to velká změna 
k lepšímu. 

Jak hodnotíte vývoj v Operačním progra-
mu Životní prostředí? Loni mu hrozilo 
nevyčerpání finančních prostředků ve výši 
13 miliard korun, ale všechny jím nabízené 
finanční prostředky se nakonec vyčerpat 
podařilo. 

U operačních programů se nedá jejich 
výkon hodnotit na základě jednoho roku. 
Je však třeba říci, že současný tým, který 
pracuje na Operačním programu Život-
ní prostředí na Ministerstvu životního 
prostředí i na Státním fondu životní-
ho prostředí ČR, je složen z kvalitních 
a šikovných odborníků. V tomto ohledu 
je skutečně obdivuhodné, jak obrovské 
množství finančních prostředků se jim 
podařilo v loňském roce zadministrovat. 
Z pohledu Ministerstva pro místní rozvoj 
je však důležité také upozorňovat všechny 
řídicí orgány a zprostředkující subjekty 
na to, aby projekty podpořené z jejich ope-
račních programů administrovaly řádně, 
aby se při následných kontrolách nedostaly 
do situace, že projektům bude pro různé 
nedostatky krácena podpora. V případě 
Operačního programu Životní prostředí 
jsem však přesvědčena o tom, že tohoto 
rizika jsou si kolegové z resortu životního 
prostředí plně vědomi. Důležité také bude, 
jak dopadne čerpání z Operačního progra-
mu Životní prostředí v letošním roce, kdy 
je potřeba vyčerpat ještě více peněz než 
loni. Na druhou stranu, jak jsem již řekla, 
loňský výsledek Operačního programu Ži-
votní prostředí a nasazení kolegů z resortu 
životního prostředí dávají velkou naději, 
že se riziko nedočerpání Operačního 
programu Životní prostředí nenaplní, že 
zůstane pouze v té teoretické rovině. 
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„
Velmi užitečnou věcí přitom 
je, že tato komunikace bude 
zaznamenávána a automa-
ticky se stane součástí složky 
příjemce podpory, takže 
odpadne to věčné dohado-
vání v momentech, kdy se 
u projektu změní projekto-
vý manažer, který příjemci 
dotace vysvětluje, že neví, co 
se po něm chce, protože nebyl 
u projektu od začátku. Že 
něco nedohledal, neviděl… 
To je, myslím si, také velký 
přínos pro všechny. 
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„
Důležité je sladění postupu 
při přímém zadávání veřej-
ných zakázek, v období  
2007 až 2013 to měl každý 
operační program jinak.  
V některém programu  
se napřímo zadávalo 
do 200 000 korun, teprve  
nad 200 000 korun byl  
vyžadován průzkum trhu, 
někde se napřímo zadávalo 
do 300 000 korun, někde 
chtěli průzkum trhu i do  
200 tisíc korun, takže v tom 
byl docela pěkný zmatek.
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